
دبیر ســتاد مرکزی هماهنگی خدمات ســفر با اعلام 
شهرهای شــلوغ و پرمسافر و تشــریح وضعیت سفر در 
تعطیلات عید فطر، گفت: میزان استفاده مردم از خوابگاه ها 
و مدارس آموزش و پرورش، خانه ها و ویلاهای اجاره ای و 
اقامتگاه های غیررسمی در مســافرت ها چهار برابر شده 
است.سید مصطفی فاطمی ـ دبیر ستاد مرکزی هماهنگی 
خدمات سفر و مدیرکل اداره توسعه گردشگری داخلی ـ با 
تشریح وضعیت سفر در تعطیلات عید فطر به ایسنا گفت: 
همانطور که پیش بینی شده بود منطقه شمال غرب و غرب 
ایــران در تعطیلات عید فطر پرســفر بود.  طبق گزارش 
استان ها و داده های ثبت شده در سامانه های وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی، ایلام، کردستان، 
 کرمانشاه، همدان، لرســتان و آذربایجان شرقی، از جمله 
اســتان های پرمسافر در این تعطیلات بودند. او ادامه داد: 
حجم ســفر در برخی از این استان ها، از جمله کردستان 
به حدی زیاد بود که به اسکان اضطراری مسافران رسید 
و به ناچار از امکانات آموزش و پرورش اســتفاده کردیم، 
درحالی که با توجه به فعال بودن مدارس قرار نبود از این 
فضاها اســتفاده شود، ولی حجم مسافر در تعطیلات عید 
فطر در غرب ایران بیشتر از ظرفیت موجود بود. به گفته 
او، بانه، مریوان، ســنندج، کامیاران، سروآباد و اورامانات از 
جمله شــهرهای شلوغ و پرمسافر کردستان در تعطیلات 
گذشته بودند که با توجه به طبیعت این منطقه، پیش بینی 
می شــود حجم زیاد سفر به این شهرها در اردیبهشت ماه 
ادامه داشته باشد.دبیر ستاد سفر همچنین گفت: شهرهای 
شــیراز، اصفهان،  کاشــان، اردبیل، قزوین و الموت، ایلام 
به ویژه منطقه دره شهر، همدان، ملایر، نهاوند،  کبودرآهنگ 
و تبریز به نســبت سال های گذشته و طبق پیش بینی ها 
با اســتقبال و حجم زیاد مســافر مواجه شدند و ظرفیت 
اقامتگاه هــای این مناطق از ۸۰ تــا ۱۰۰ درصد تکمیل 
شده بود.فاطمی اظهار کرد:  پیش بینی های ستاد سفر بر 

این بود که در تعطیلات عید فطر حجم سفر به شهرهای 
مذهبی زیاد باشد که البته خراسان رضوی هنوز آمار اقامت 
در این اســتان را اعلام نکرده، ولی با رصدی که تاکنون 
صورت گرفته احتمالا این استان با افزایش قابل ملاحظه 
مســافر در تعطیلات عید فطر مواجه بوده است.او اضافه 
کرد: شهرهای کرمان و یزد نیز وضعیت مطلوبی به لحاظ 
حجم مسافر در تعطیلات گذشته داشتند.مدیرکل توسعه 
گردشــگری داخلی در ادامه گفت: رابطه مستقیمی بین 
گردشگری داخلی و تعطیلات وجود دارد؛ در ماه های اخیر 
که تعطیلی های مناسبتی با تعطیلات پایان هفته همزمان 
شد، توزیع زمانی و مکانی بهتری در سفرها اتفاق افتاد. در 
واقع مردم فرصت پیدا کردند مســیرهای طولانی تری را 
بروند و مقاصد نوظهور سفر را شاهد بودیم و از طرفی، سفر 
به چند شهر کلاسیک محدود نشد و تجمع مسافران فقط 
در یک نقطه از کشور اتفاق نیفتاد.او بیان کرد: همزمانی 
تعطیلات مناسبتی با روزهای پایان هفته در تقویم امسال 
بسیار اســت و فرصت خوبی برای برنامه ریزی سفر است.

فاطمی به این پرسش که به رغم پیش بینی هایی که پیش 
از تعطیلات درباره مناطق پرازدحام ســفر شــده بود، اما 
بسیاری از این شهرها آمادگی پذیرش این حجم از مسافر 
را نداشتند؛ یا غافلگیر شدند و یا نتوانستند خدمات دهی 
مناســبی داشته باشــند و وضعیت رها شده ای به لحاظ 
خدمات دهی در برخی شــهرها به وجود آمده بود، پاسخ 
داد: بله این اتفاق در برخی شهرها رخ داد، چون زیرساخت 
سفر و گردشگری به طور کل در کشور محدود و ضعیف 
اســت، چرا اماکن اقامتی استان ایلام ۱۰۰ درصد پرُ شد، 
چون در کل این استان به اندازه هزار نفر تخت وجود دارد، 
معلوم است این ظرفیت محدود با سرعت پرُ می شود. به 
هر حال باید درنظر گرفت سمت و سوی سفرهای داخلی 
تغییر کرده و مدیران اســتانی باید متناسب با آن، بیشتر 

آماده باشند.

 پرسفرترین شهرها در آخرین تعطیلات
خبـــر
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نگــــرهغیـــر محرمانـــه

طراحی لباس برای دانشجویان
رئیس دانشــگاه آزاد واحد خرم آباد لرستان گفت: ۳۸ 
درصد کل دانشجو های لرســتان دانشجوی دانشگاه آزاد 
خرم آباد هســتند. ســیامک بهاروند ادامــه داد: در بحث 
فرهنگی بــا توجه به اهمیت عفاف و حجاب و عدم وجود 
معیار یکسان و اختلاف نظر در اینکه پوشش چگونه باشد 
اگر امکان دارد نهادهای مســئول فرمی را طراحی کنند و 
یک لباس یکسان در کل دانشگاه ها پوشش یکسان داشته 

باشند.
 
لغو ممنوع الخروجی جعفر پناهی

طاهره ســعیدی همســر جعفر پناهی از لغو ممنوع 
الخروجی جعفر پناهی بعد از ۱4 ســال خبر داد. طاهره 
سعیدی در صفحه اینستاگرامش نوشت: »پس از چهارده 
سال ممنوع الخروجی جعفر لغو شد و بالاخره برای چند 

روز هم که شده با هم به سفر می رویم ... «
 

پلمب مجتمع اقامتی 
رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومی گیلان از تعطیلی 
یک مجتمع اقامتی در شهرســتان رشت به دلیل کشف 
حجــاب خبر داد. ســرهنگ علــی حیدرخــواه گفت: با 
اجرای طرح های کنترل و نظــارت بر واحد های اقامتی و 
گردشگری، ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی استان 
یک مجتمع اقامتی در شهرستان رشت را به دلیل کشف 
حجاب و برخورد نکردن مسئول این مجتمع با این رفتار 

هنجارشکنانه پلمب کردند. 
 

ساعت ۸۰۰میلیونی  یحیی 
پرســپولیس در حســاس ترین بازی فصل موفق شد 
استقلال را با نتیجه ۱-۰ شکست دهد تا با توجه به تساوی 
ســپاهان مقابل ملوان، به صدرجدول برسد. اما نکته قابل 
توجه در حاشیه این بازی، استفاده گل محمدی از ساعت 
رولکس بود. او که عموما از ســاعت های هوشمند استفاده 
می کند، برای این دیدار از ســاعت گران قیمت رولکس 

استفاده کرد.
 

ناآرامی در فنوج سیستان و بلوچستان
شــامگاه سه شــنبه تعدادی از خانواده های مصدومان 
حادثه تصادف در مقابل کلانتری فنوج تجمع کردند. برخی 
از معترضان سنگ و شیشه به سمت ساختمان کلانتری 
پرتاب کردند و پلیس برای متفرق کردن این افراد مجبور 
به تیراندازی هوایی شــد. در همین حال معاون اجتماعی 
نیروی انتظامی سیستان و بلوچستان از صدور دستور ویژه 
بررســی حادثه فوت ۲موتورسیکلت سوار در شهر فنوج و 
بررســی احتمال تقصیر ماموران نیــروی انتظامی در این 

حادثه خبر داد. 

 

 

علی قائم مقامی:
  برخی بی احترامی ها

 کیومرث پوراحمد را اذیت کرد
علــی قائم مقامی دربــاره آخرین وضعیــت پروانه 
نمایش فیلم »پرونده باز است« به کارگردانی کیومرث 
پوراحمد که سال گذشــته در جشنواره فجر رونمایی 
شــد، توضیحاتی را ارائه کرد. او که سابقه همکاری با 
کیومرث پوراحمد را در پنج فیلم ســینمایی داشته و 
تهیه کننده آخرین فیلم او را برعهده داشــته است، در 
توضیحاتی که به ایسنا داد،گفت: عده ای دوست دارند 
به هر شــکلی در فضای مجازی دیده شوند، این افراد 
درحین برگزاری جشنواره و بعد از آن در مورد مسائل 
حقوقی و قضایی »پرونده باز اســت« چنان اظهارنظر 
کردند که گویی سال ها حقوقدان بودند! متاسفانه این 
صحبت های بی اســاس باعث ایجاد حواشی برای فیلم 
شد. پس از جشــنواره همان نسخه ای که در جشنواره 
به نمایش درآمد و ســپس نسخه تدوین مجدد، توسط 
مدیران مربوطه قوه قضائیه دو بــار مورد بازبینی قرار 
گرفت. مرکز رســانه  قــوه، همــکاری و تعامل خوبی 
همچون )صدور مجوز فیلمبرداری در زندان ها و دادگاه 
و بررسی نســخه نهایی( با فیلم داشت. چند روز قبل 
هم طی نامه ای به ســازمان سینمایی نظر مساعد خود 
را اعلام کــرد و تصور نمی کنم مشــکل خاصی برای 
پروانه نمایش وجود داشته باشــد و امیدوارم به زودی 
پروانه نمایش آخرین فیلم مرحوم پوراحمد صادر شود. 
قائم مقامی در ادامه به برخی حواشــی ایجاد شده پس 
از درگذشت کیومرث پوراحمد اشاره کرده و با یادآوری 
سابقه همکاری خود با این فیلمساز گفت: همکاری من 
با آقای پوراحمد به ســال ۱۳۷۹ برمی گردد که مدیر 
تولید فیلم »شب یلدا« بودم. در آن زمان تهیه کننده ای 
که قرار بود فیلم را تهیه کند، مشکلاتی برایش بوجود 
آمد و از پروژه جدا شد و به همین دلیل کار در مرحله 
پیش تولید تعطیل شد. پوراحمد اصرار به ساخت فیلم 
»شب یلدا« داشت. من در آن زمان سی و دو ساله بودم 
و شرایط مالی به عنوان تهیه کننده مستقل را نداشتم لذا 
برای تولید فیلم با پوراحمد دنبال تهیه کننده بودیم. در 
آن موقع شرکت تماشا توسط آقایان تقی علیقلی زاده، 
منوچهر شاهســواری و احمدرضا درویش اداره می شد. 
مدیرعامل این شرکت آقای علیقلی زاده بود. قبل از فیلم 
»شــب یلدا« در چند فیلم با شــرکت تماشا به عنوان 
مدیر تولید همکاری کرده بودم. فیلمنامه را پیشــنهاد 
دادیم و پیش تولید شــروع شد در نهایت »شب یلدا« 
به عنوان یکی از آثار ماندگار آقای پوراحمد تولید شد. 
پس از آن پروژه، ما چند بار دیگر قصد همکاری داشتیم 
که فرصتی پیش نیامد تا سال ۱۳۹۳ که می خواستیم 
فیلم »پرونده باز اســت« را بســازیم؛ فیلمی که ابتدا 
»بشــنو از نی« نام داشت ولی ابتدای پیش تولید آقای 
پوراحمد به این نتیجه رسید که فیلمنامه »کفش هایم 
کو؟« را که درباره آلزایمر بود، بسازد. من هم استقبال 
کردم و بعد از آن ســراغ ساخت »تیغ و ترمه« رفتیم. 
در آن مقطع من تهیه کننده یــک فیلم کودک به نام 
»گل بــه خودی« بودم کــه کارگردانش احمد تجری، 
فیلمســاز اول بود و چون باید برای فیلم اولی ها مشاور 
کارگردان داشــتیم، از آقای پوراحمد خواهش کردم با 
این فیلم به عنوان مشــاور کارگردان همکاری کند که 
ایشــان هم پذیرفت. بعد از ایــن فیلم هم، »پرونده باز 
اســت« را کار کردیم و در مجموع از ســال ۱۳۷۹ تا 
۱4۰۲ پنج فیلم را با همــکاری یکدیگر تولید کردیم.

او افزود: در این سال ها اتفاق های تلخی هم رخ داد که 
از زمان نمایش فیلم »پنجاه قدم آخر« در جشــنواره 
فجر شروع شد و رفتارهای نامناسبی با آقای پوراحمد 
صورت گرفــت. وی قبل از این، فیلم ماندگار »اتوبوس 
شــب« را ساخته بود. متاسفانه در چند فیلم آخر مثل 
»تیغ و ترمه« و همینطور »پرونده باز است« توهین ها 
درفضای مجازی به آقای پوراحمد تشــدید شــد. روز 
خاکسپاری ایشان، جوانی برای تسلیت سراغ من آمد و 
به او یادآوری کردم که در فضای مجازی چقدر مطالب 
خارج از نقد سینمایی، علیه آقای پوراحمد بیان کرده 
بــود. خود او هم این موضــوع را تایید کرد و گفت که 
اشتباه کرده ولی چه فایده؟! چنین رفتارهایی بارها در 
رسانه ها هم تکرار شد و تیترهای آنچنانی علیه ایشان 
زدنــد و اگرچه آقای پوراحمد می گفت برایش اهمیتی 
ندارد، اما برخی بی احترامی ها او را اذیت کرد. نقد، حق 
منتقد اســت اما نقد سازنده نه توهین و هتک حرمت 
یک پیشکسوت )البته منظور افراد بی هویت هستند نه 
خبرنگاران و منتقدان حرفه ای ســینما(. وی ادامه داد:  
پس از فوت ایشــان، تعدادی از افراد بــا آب و تاب از 
رفاقــت با وی صحبت می کنند و چنــان خاطره هایی 
تعریف می کنند که انگار در بیســت فیلم و ســریال با 
او همــکار بودند! ولی هیچ کس در این ســال های آخر 
زندگی، پای کارهای کیومرث پوراحمد نیامد. به خاطر 
دارم برای همین فیلم »پرونده باز است« بعد از بیست 
و چهــار روز فیلمبرداری، بایــد فیلمبرداری را در یک 
زندان دیگر انجام می دادیم و به خاطر شــرایط کشور 
در مهرماه سال گذشــته امکانش نبود، به ناچار پروژه 
را مدتی تعطیل کردیم تا مجوزهای لازم صادر شــود. 
مرحوم پوراحمد در فیلم »پرونده باز است« سی درصد 
شریک اســت. نقدینگی فیلم محدود بود. همان زمان 
گفت یکی از دوستانش آمادگی دارد که سرمایه گذاری 
کنــد، ولی بعد از چهل و پنج روز با وجود پیگیری های 
مکرر ایشــان اتفاقی نیفتاد و حتی تعدادی از همکاران 
گفتند ســرمایه گذار پیدا می کنند یا خودشان شریک 
می شوند اما متاسفانه همه این  صحبت ها جز وعده های 
توخالــی هیچ چیز دیگری نبــود. پوراحمد کاملا تنها 
بود. البته به ایشــان گفتم که این مسئله، مشکل من 
به عنوان تهیه کننده اســت و هرطور شده فیلم را تمام 

می کنیم که این اتفاق هم افتاد.

دریچـــــه

سازنده رئالیتی شوهایی چون »شام ایرانی«، »رالی ایرانی«، 
»شب های مافیا« و »پدرخوانده« می گوید: رئالیتی شو را دوست 
دارم و سعی می کنم در شکل های متفاوت آن را تجربه کنم. 
سعید ابوطالب که به تازگی فصل اول »پدرخوانده« را پشت سر 
گذاشته است، درباره ادامه ساخت این رئالیتی شو اظهار کرده 
که »پاسخ به سوال بماند برای آینده ای نزدیک.«به گزارش 
ایسنا، سعید ابوطالب - کارگردان و تهیه کننده - ابتدا درباره 
تجربه ساخت رئالیتی شوهایی که در سال های اخیر داشته به 
ذکر نکاتی پرداخت و به این پرسش که »چه نکته ای در ساخت 
این گونه برنامه ها وجود دارد که توجه شما را به خود جلب کرده 
است؟« پاسخ داد.این کارگردان اظهار کرد: رئالیتی شو به عنوان 
یک ژانر گسترده تلویزیونی در تمام دنیا طرفداران زیادی دارد. 
جدا از تجربه های ما در مجموعه های متفاوتی مثل »رالی ایرانی« 
و »شام ایرانی« و بازی های مافیا و غیره، اغلب آنچه به  عنوان 

تاک شو یا گیم شو یا حتی تلنت ها و برنامه های دوربین مخفی و... 
می شناسیم، همه انواع مختلف رئالیتی شو محسوب می شوند )اگر 
اصول اولیه ساخت رئالیتی شو رعایت شود( که البته تجربه های 
موفقی در ایران وجود دارد اما هنوز جای کار بسیاری برای 
تولید آثار متنوع وجود دارد.او در عین حال به این نکته تاکید 
کرد: معتقدم چنانچه سینما با مستند متولد شد و بعد در مسیر 
طولانی آثار نمایشی و داستانی اوج گرفت، اکنون در بلوغ خود به 
رئالیتی شو رسیده است؛ به طوری که آثار موفق آینده جایی در مرز 
واقعیت و خیال خواهد داشت. این مسیری است که رئالیتی شو 
طی خواهد کرد و  ما اکنون در پله های نخست آن هستیم. به این 
دلایل من رئالیتی شو را دوست دارم و سعی می کنم در شکل های 
متفاوت آن را تجربه کنم.سازنده »رالی ایرانی«، »شام ایرانی« و 
»شب های مافیا« در پاسخ به اینکه با توجه به تجربه  موفق ساخت 
»شب های مافیا« چه چیزی باعث شد احساس کنید که نیاز به 

بازخوانی یا روایت جدیدی از بازی مافیا وجود دارد؟ بیان کرد: 
»شب های مافیا« روایت ما از بازی جذاب و جهانی مافیا بود که در 
شروع برنامه سازی در این ژانر و موضوع، کارکرد موفقی داشت و 
زمان لازم داشت تا مخاطب با آن همراه شود. سپس زمانی رسید 
که مخاطب بازی مافیا را یاد گرفته بود و از ما پذیرفته بود آنچه 
جلوی دوربین اتفاق می  افتد اصل واقعیت است و کارگردانی 
محدود به ارائه دقیق و جذاب این واقعیت بیرونی است.او در 
تکمیل همین صحبت ها یادآور شد: در این شرایط مخاطب از 
ما انتظار یک تغییر اساسی در سناریو و  نوع روایت داشت که ما را 
به »پدرخوانده« رساند. »پدرخوانده« هم یک  روایت دیگر ما از 
بازی مافیاست که هم می تواند مخاطب عام را جذب کند و هم 
حرفه ای ها را راضی نگه دارد.سعید ابوطالب در پایان در پاسخ به 
اینکه آیا قرار است شاهد فصل دوم »پدرخوانده« باشیم؟ به این 

جمله بسنده کرد: پاسخ این سوال بماند برای آینده نزدیک.

»شب های مافیا« چگونه به »پدرخوانده« رسید؟
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